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M. Sağman Kayatekin 

Hocam, 

Türkiye’de psikiyatri alanında benim gibi birçok insanın kanaatine 
göre, bir “devrim” yarattınız. Devrim terimini genel siyasi anlamda 
kullanmıyorum. Daha çok bir mesleğin mikro politik yaşamı anlamında 
denebilir belki. Psikiyatriyi değiştiren bir insansınız. Buna öncülük 
ederken tabii yanınızda birçok insan vardı. Rahmetli Leyla (Zileli) 
Hanım, Doğan (Karan) Bey gibi birçok insan vardı ama ben şuna 
inanıyorum ki bunun düşünsel ve örgütleyici önderi siz oldunuz. Benim 
de şansım sizin öğrenciniz olmak oldu, bana olan sevginizi de bilirim. 
Onun için bu görüşmelerin bir amacı da psikiyatrinin yakın tarihine ve 
bu tarihin içerisinde merkezi önemde bir kişi olarak Orhan Öztürk’e 
eleştirel (critique) ve analitik bir bakış denemesi yapabilmek.  Bir yandan 
tarihi bilgiyi yorumlarken, tarihi bilgiyi zenginleştirirken, sizin yerinizi 
de belirlemek. Bir çeşit belge, her iyi birey tarihi çalışması gibi sizi ve 
yaptıklarınızı belgelemek, Orhan Öztürk’ü yerine oturtmak diyelim. 

Bence, bizlere, topluma önemli katkılar sağlayan insanların yaşadıkları 
dönemde bu değerlendirmeyi bilmeleri ve kendilerine duyulan şükran 
duygusunu hissetmeleri çok önemli. Yani ne kadar değer verildiklerinin 
bilindiğini bilmeleri. Yoksa hepimiz sonuçta bir gün bu kısa hayatı 
terk ediyoruz, bazen ardımızda bir heykel, bir yere verilen isim kalıyor. 
Bunlar toplumun ortak kimlik geliştirmesi bakımından çok önemli 
gelenekler ama bence, bu tanımlamaları hak eden insanların yaşarken 
bunu bilmeleri insani bir borç. 

Orhan Öztürk’ün bir Cumhuriyet aydını, Türkiye Cumhuriyeti’nin, aydın 
bir hekimi ve psikiyatrinin Türkiye’deki, sanırım yaşayan en önemli ve 
etkin ismi, son altmış senede bütün yapısını değiştiren bir insan olarak 
hakkınızı vermek, daha iyi bir ifade şekli de bulamıyorum, ama yapmak 
istediğim bir çeşit değerlendirme ve teşekkür. Metaforik olarak, sağken 
heykelinizi dikmek gibi. Amacım o. Heykellerin bir tarihi söylem yönü, 
bir de şükran yönü vardır bilirsiniz.

Daha önce sizinle hayatınızın gelişimi, mesleki gelişiminiz üzerinde 
TÜBİTAK aracılığı ile yapılmış bir kısa dosya var, Bilim ve Teknik’de 
yayınlanmış, onu okudum. Bir de Türkiye Bilimler Akademisi adına 
yapılmış bir saat dolayında süren güzel bir söyleşi de var, onu da 
dinledim. Bu bakımdan hikayenizi ana hatları ile biliyorum ve bu 
dökümlenmiş olarak arşivde yerini almış, isteyen kolayca ulaşabiliyor. 

Ben bu söyleşide birkaç konuya odaklanmak istiyorum. 

TECESSÜS VE BİAT

Odaklanmak istediğim konulardan bir tanesi “tecessüs.” Benim, 
uluslararası psikanalitik literatürü bilen bir insan olarak kanaatim bu 
konuda sizin teorik olarak ciddi bir katkınızın olduğu. Yeni bir şey 
bulmaktan ziyade, bir şeyin altını çizmek gibi. Bu sizin tek başına 
ortaya çıkardığınız bir görüş değil zira literatürü izlediğinizde, 
örneğin ünlü Silvan Tomkins “curiosity” nin güdüleyici temel insani 
duygulardan biri olduğunu savlamış ve bunun üzerinde bilimsel 
olarak çalışmıştır. Bu sizin önerdiğiniz, Türkçe merkezi bir bilim 
dili olmadığı için pek uluslararası yankı bulmamış bir gözlem ama 
giderek psikanaliz içinde de yerini almaya başlayan bir nokta. 
Buna, siz, çok önem verdiğiniz dil konusunda tam Türkçe karşılığı 
olmadığı için “tecessüs” diyorsunuz. Ve bize hep merkezi önemde 
olduğunu öğrettiniz. 

Biliyorsunuz psikanalitik teori gelişimi uzun yıllar Freud'un 
“saldırganlık” ve “libido” ikilemi içinde hapsoldu. Bu, aslında klinik 
yararı olan, basitleştirici bir formülasyon iken çok hızla “popüler 
psikanalitik teori” nin temel taşı haline geldi ve pek çok akıllı 
insan, formülasyonlarını bu kalıba uydurmak için Amerikan tabiri 
ile “Pretzel gibi eğilip büküldüler.” Hep saldırganlık, seksüel itiler 
“dual drive theory” (“ikili dürtü teorisi”) etrafında pek çok şeyi izah 
etmeye çalıştılar. 

Halbuki siz sanırım hocanız Erikson’un etkisi ile insanların aynı 
zamanda mütecessis canlılar olduğunu. Bu çok önemli bir katkı 
bence. Ben teorik gelişmeleri takip eden ve eleştirel bir süzgeç 
ile değerlendirebilecek düzeye gelmiş bir insanım. Bu dediğinizin 
önemini hayli sonraları fark ettim. Bu tespitinizi 50 sene önce bize 
söylediniz; biz, ya da en azından ben diyeyim, merkezi önemini 
anlamamışız. Siz bunu teorik katkı olarak söylemiyorsunuz ama 
ben bunu ciddi teorik bir katkı olarak psikanalizde görüyorum. 
Çünkü psikanalitik yayınlarda mesela egonun bütünleştirici işlevleri, 
egonun çatışma dışı alanı, karar verme yetisi, otonomisi, istenç, 
yaratıcılık yeni yeni merkezi önem kazanmaya başladı. İnsanın kaba 
determinist, pre-determinist teorilerinin yıkılması ile paralel giden 
bir gelişme bu.

Bunu ben o TÜBA söyleşinizde çok net olarak duydum. Sanırım 
Osmanlılar ve Batılılar arasındaki farklara değiniyorsunuz. Sizin 
bana verdiğiniz “Özerk benlik, kul benlik” kitabının başlığı da “Biat 
Kültürü.” Düşünürseniz, o da aslında tecessüse aykırı, onun zıddı 
bir felsefeye işaret ediyor. Bu düşünceye nasıl geldiğinizi anlatabilir 
misiniz? Nasıl bunu fark ettiniz. Ya da bu kavrama gelişin, aklınızda 
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geliştirdiğiniz bir tarihi var mı? Bu tarihi en azından kendinize dile 
getirdiniz mi, bilinç düzeyine çıkardınız mı?

OÖ. Tarihi var tabii. Amerika Birleşik Devletleri’nde psikiyatri 
eğitimimi tamamladıktan sonra yani 1950’lerde, normali 3 
yıldı bunun, o zaman öyleydi, 1950lerde, neredeyse yüzyıl 
olacak, birçok yeri dolaştım üst ihtisas için. Bunların arasında 
Austen Riggs Center benim için ideal bir yerdi. Başvuru sürecim, 
görüşmeler, değerlendirmeler filan tamamlandıktan sonra, 
tekrar yeni mezun olduğum şehre, Memphis’e dönerken kafamda 
bir obsesyon oldu. Gece gündüz aklımda, “ya alınmazsam” diye 
ve kabul edildiğim zamana kadar bu aklımı adeta işgal etti. Yani 
günlerce, gece gündüz kafamda o. Rüyalarıma kadar, öyle bir 
önem kazanmıştı. 

Oradaki ilk karşılanışımdan çok etkilenmiştim. Çünkü insan, 
ne kadar ciddiye alındığını görüyor. Yani o interview -görüşme 
diyorlar- kaç kişi görüşme yaptı. Robert P Knight, Rapaport, 
Brenman-Gibson, George Hezel vb. dahil, “senior staff” ın hepsi. 
Ne kadar ciddiye alıyorlardı. Son derecede etkilenmiştim. O ilk 
günden başlayan ciddiye alınmalar çok önemli oldu ve etkiledi 
beni. Zannediyorum bir de Stockbridge ’in doğası çarpıcı ve 
çekici geldi. Ve Austen Riggs Center’in yerleşimi. O zaman henüz 
kampüs küçük idi. Öyle New England tarzı kolonyal bir iki ev 
vardı. Şimdi çok daha büyük ve çeşitli yapılara yayılma var, çok 
şey değişti. Her neyse, bu ilk izlenimlerden sonra orada çalışmaya 
karar verdim ve toplam dört sene geçirdim, iki seferde. Bu yıllar 
tecessüs duygumu çok köklendirdi sanırım.

SK. Değişti, evet şimdi neredeyse o küçük kasabanın ‘Main Street’ 
ana caddesinin üstünde pek çok yapı Riggs’e ait. Hatta “kasaba 
içinde hastane” yerine “hastane içinde kasaba” diye yarı şaka 
takılanlar bile var. Mesela siz bilebilirsiniz, Norman Rockwell ’in 
o caddedeki evi şimdi Riggs ’in. Siz yani aslında Knight’ın Riggs’i 
kurduğunun hemen ertesinde geliyorsunuz. 

OÖ.  Evet o kasaba bana hep, bilmem bilir misin, Thomas Mann 
in “Magic Mountain” ini hatırlatır. Büyülü Dağ yani. O romanda, 
hastalar gelirler ve orada bütün hayatları gözden geçirilir. Yani 
büyük bir hastane merkezi olur. Bu şekilde söylenmez ama orası 
da benim için öyle oldu yani. O küçük bir yerde, insanlarla iç içe 
olma, her gün görüşme hem de onlarla, onlar hakkında görüşme. 
Hastanenin diğer alanlarında, yemekhanede, kasabada çeşitli 
yerlerde de bir arada olma, çok yoğun insan ilişkileri yani. 

Sadece o küçük kampusta yaşayan hastalar değil herkes ile 
ilişki yoğundu, örneğin staff arasında. Tabii hastalara bakıyoruz, 
hastalarla görüşmeler yapıyoruz ve görüşmeler denetim altında. 
1957 – 59 arası burada, yukarıda adlarını andığım hocalarla birer 
saat bireysel denetimim vardı her hafta. Hasta sayısı tam dört. 
Ve her hastayı haftada 4 saat görüyordum, onları hocalarımla 
konuşurken insan tabii ister istemez kendi kişiliği, kişisel sorunları 
ile de sarmalamış oluyor gördüklerini, sunduklarını, kendisi ile 
ilgili pek çok yön açığa çıkıyor ister istemez. Bu bir sır değil ve 
tabii ki bu da çok arttırıyor ve derinleştiriyor yoğunluğu. 

Riggs ’de gerçekten çok yoğun bir eğitim var ve bu yoğun 
eğitimle ve aynı zamanda böyle şahane bir doğası olan bir yerde 
de yaşıyorduk. 1000 nüfuslu bir kasaba. Öyle birbirimizin evlerine 
yemeğe, ziyarete filan giderek. Herkes birbirine son derece yakın. 
Haftalık biliyorsun, haftada 3 gün vaka toplantıları olur, herkes 
mecburdur vaka sunmaya. Her hastanı takdim edersin. Bütün 
terapistlerin katıldığı bir toplantıda, büyük gruba. O dönemde 
konferanslarda herkesin konuşmasını zorunlu idi. Daire seklinde 
masanın etrafında oturulur ve sıra sana gelince konuşurdun. 
Kaçış yok.  Hepsi Amerikan psikanalizi içinde etkin insanlar. 

Bob P Knight biliyorsun hem Amerikan Psikiyatri Birliği’nin hem 
de Amerikan Psikanaliz Birliği’nin başkanlığını yapmış, Borderline/
Sınır vaka tanısını geliştiren kişi. Rapaport dönemin en önemli 
Ego Psikolojisinin iki kuramcısından biri, Erikson malum. “Perikles 
dönemi” derlerdi. Bu kadar seçkin bir klinisyen- teorisyen 
grubunda, seni bir eşitleri gibi içlerine alıyorlar, fikirlerine saygı 
gösteriyorlar, bildiklerini aktarmaya çalışıyorlar. İnsani düzeyde 
de çok doğal ilişki kurulurdu. Knight 60 yaşları civarında akciğer 
kanseri oldu, ölmeden hemen önce bana mektup yazarak veda 
ettiydi, hala hatırlarım. O kadar yakınlaşmıştık. Bunlarla aynı 
zamanda bir arkadaş ilişkimiz, derin bir insani ilişkimiz vardı. 

SK. Öyle, size orada insan olarak da değer vermişler, siz onlara ve 
hastalara insan olarak değer verip ilgi duymuşunuz. Yani bir bakıma 
insana dair her şeye tecessüs, ortamınızda doğal, temel bir öge 
imiş. Hastalarınıza yönelik, birbirinize yönelik.  Meşhur Latince 
deyimler vardır başkalarının yaşam öykülerinde kendinizi görmek 
ile ilgili “Mutato nomine de te fabula narratur” "Senin hikayen 
beni anlatır."  Ya da Riggs ‘de insana dair tecessüsü anlatan “Homo 
sum; humani nihil a me alienum puto” ''İnsana dair hiçbir şey bana 
yabancı değildir" gibi. Bu tabii ki saygılı bir tecessüs, dikizcilikten, 
dedikoduculuktan çok farklı. Zira temel olarak, izin alınarak yapılan 
bir öğrenme ve sözel bir öğrenme, hikayelerin öğrenilmesi.

OÖ. Evet öyle, insana değer verme, saygı duyma ve bitmek 
tükenmek bilmez bir ilgi. Bunu hissettiğiniz zaman insan çok 
çalışıyor. Gece gündüz çalışıyordum ben. Benim üzerimde emeği 
olan kişilerden bir tanesi Dr. Ess White idi. O sen gittiğinde 
oralarda mıydı? Ess White ile çok yakındık. Yazdığım İngilizceyi 
bizzat düzeltirdi. Bir çeşit mentorum idi. Tanıdın mı Ess’i?

SK. Evet, Ess’i iyi tanıdım. Ben onun yaşlılık başlangıcı dönemini 
gördüm. Beni interview etti, hala hatırlarım, bilge, az söz ile çok şey 
ifade edebilen bir insandı. Bana “eğer seni kabul edersek bir iki sene 
bekleyeceksin zira sıra var. O dönemde ne yapmayı düşünürsün?” 
diye sordu. Ben de “Kendimi Kernberg, Kohut gibi önemli kişileri 
okuyarak hazırlamayı düşünüyorum” dedim. Şöyle bir baktı, “Fena 
fikir değil, ama bence biraz para kazanıp biriktirmeye öncelik versen 
daha da iyi olur” dediydi. 

Çok şaşırdım, hiç beklemediğim bir yanıttı. Garibime gitmişti, bu 
kadar önemli bir eğitim kurumunun en saygın kişilerinden birinden 
duyduğum sözler. Ess o zamanlar Psikoterapi Direktörü idi – yani 
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Medikal Direktör den sonra ikinci konumda, tüm hastanede ve 
en önemli ve prestijli teorik ve uygulamalı eğitici konumunda. 
Zamanla çok haklı olduğunu anladım, Amerika’da eğitim ile paranın 
yakın ilişkisini görünce. Konferanslara filan gelirdi, konuşurduk, sizi 
tanıdığı için bana da yakındı sanırım. Birkaç kişi vardı sizi böyle 
yakın tanımış, Betty Oakes Hasta Bakım Direktörü idi; Gerry Fromm 
Terapötik Topluluk (Therapeutic Community) direktörü. O ikisinin, 
1970 başı, Otto Will dönemi staff olarak Riggs’e ikinci gidişinizde 
hocası olmuşsunuz. Bir de tabii unutulmaz Martin Cooperman. 
Hepsi benim süpervizörüm oldu. 

O zaman sizin tecessüs konusu ile ilginizin kısmen oradaki 
tecessüsten kaynaklanıyor olması olası. Çünkü hastalara olan 
ilginiz, merakınız, tecessüsünüz son derecede desteklenmiş ve sizin 
hakkınızda tecessüs bulunması da cabası. Yani insanlar diyor ki bu 
kimdir? “Türkiye’den gelmiş, adını bile zor bela söyleyebiliyoruz.” 
Ben de yaşadığım için, adımı soyadımı tekrar tekrar söylemekten 
helak olmuştum. Bir kere hesapladım, sanırım toplam bir ay kadar 
zaman harcamışım otuz küsur senede. Ama, özgün ilgi gösterdiler 
size diyebiliriz sanırım, 1950lerde son derecede az yabancı vardır 
sanırım şimdiye göre. Benim gitmeme çok yardımcı oldunuz, ben 
de orada 12 sene kadar, önce 4 sene eğitim görüp sonra çalıştım.

OÖ. O kadar oldu demek.

SK. Evet, yani insanın içine işliyor. “Gets under your skin” dedikleri. 
Örneğin arkadaşlar, aileler, çocuklar bir gece oturuyorsunuz yemek 
yiyip çeşitli konuları konuşuyorsunuz. Konu bir şekilde Riggs’e 
kayıyor. Bunca yıl sonra bile. Savaş anıları gibi bir şey. O kadar 
insanın içine işleyen bir ilişkiler yumağı. Yani köyün gibi oluyor, 
ailen gibi oluyor. Evet, çok etkileyici oluyor ve etkisi, hasta isimlerini 
hatırlayacak kadar, on yıllarca devam ediyor. 

Ben mesela Amerika’da klasik enstitüde, psikanalitik eğitim de 
gördüm Boston Psychoanalytic Institute ’da. Aynı yoğunluğa 
ulaşmıyor. Çünkü hastayı her an görmüyorsun, arkadaşların eve 
misafir gelmiyor, aynı kampüste yaşamıyorsun. Eğitimi alıyorsun, 
sonra eve gidiyorsun. Evde normal hayatınız başlıyor. Klasik analitik 
eğitimde ayni yoğunluk yok. “Embedded,” içinde yaşayan biri 
olmuyorsunuz. Ve ilginç olan, klasik analitik eğitim görmüş olan pek 
çok yetenekli tecrübeli analist arada bana hasta danışır, zira bizim 
Riggs ‘de gördüğümüz derecede ağır patoloji konusunda biraz 
haritasız, pusulasız, teorisiz kalırlar. İnsana psikanalitik enstitülerde 
verilenden çok daha değişik bir açı getiriyor. 

Peki, konu değiştirelim. Edebiyata ilginiz konusunu açabilir 
misiniz? İnternette yayınlanan yazılara bakıyorum, edebiyatçılar ile 
fotoğraflarınız filan gözüme çarpıyor. Söyleşilerde de buna atıflar 
var. Bilirsiniz, bilimsel komşuluk ilişkileri yaratıcılık bakımından 
çok önemlidir. Yani bir alana komşu alanlardan katkı hayli önemli 
ve zenginleştirici olur. Olmadık, akla gelmedik açılar gelir komşu 
disiplinlerden. Erikson örneğin hoca ve ressamdır, Anna Freud keza 
öğretmendir. Sanırım sizin Edebiyat ile olan ilişkiniz bu bakımdan 
yaratıcılığınıza katkıda bulunmuştur.

EDEBİYAT- ÖĞRETMENLİK- TIP

OÖ. Edebiyata ilgim hala var. Ama kökleri çok eskiden, lise 
çağlarından gelir. Tarsus Amerikan Koleji’nde okuduğum 
dönemlerde başlar. Amerikan Kolejini bitirdikten sonra 
İstanbul’da olgunluk sınavına girdim. İkinci Dünya Savaşı yılları. 
Onu geçtim. Benim için iki şık vardı birisi öğretmenlik, ötekisi 
tıbbiye, doktorluk. Eğitim fakültesi yoktu o zaman öğretim 
okulları vardı. “Yüksek öğretmen okulları” tam tabiri ile. 

SK. Gazi Enstitüsü filan gibi mi?

OÖ. Evet, o Ankara’da. İstanbul’da vardı bu yüksek öğretmen 
okulları. Ve ben Tıp Fakültesi sınavına girmiş ve kazanmıştım. 
Ama Yüksek Öğretmen Okulu’nun sınavına da girmiştim ve 
onu da kazanmıştım. O dönemler genç Türkiye Cumhuriyeti 
henüz yoksulluk cenderesinden yeni kurtulmaya başlarken, 
1929 Buhranı ve ardından İkinci Dünya Savaşı ile yeniden 
büyük ekonomik sıkıntılara itilmişti. Ortalama gelirli bir aileden 
geliyorsanız üniversite okumak için burs bulmanız, yatacak yer 
bulmanız gerekiyordu. Bize çok değerli nesiller yetiştiren leyli 
meccani (EN: parasız yatılı) diye bir sistem vardı, o ilkokuldan 
başlardı. Ben üniversiteye kadar ailemin desteği ile hem de en 
iyi okullarda okuyabilmiş, şanslı bir gençtim. Ama Üniversite 
başlı başına bir mali sorun yaratırdı, İstanbul’a ve Ankara’ya 
gideceksin vb. çok zor ve külfetli. Mesela kalacak bir yer olması 
çoğu kişinin okul seçiminde önemli bir rol oynamıştır. Tıp 
öğrencisi olacaksan o eğitim ile ilgili talebe yükümlülükleri var o 
zamanlar. Bu münasebetle mecburi hizmetle ilgili bir görüşümü 
de söylemek isterim. Sana yatacağın yurtlarını veriyorlar, elbisene 
çorabına kadar veriyorlar tabii okul masrafını ödüyorlar. Sen de 
mezuniyetten sonra iki sene mecburi hizmet yükümleniyorsun. 
Öğretmen okulu da öyle idi. 

Orada önemli bir şey var. Benim öğretmen olmamın babamla 
ilgili bir yanı var. O, cumhuriyetin ilk öğretmenleri neslindendir. 
Cumhuriyet öncesi Osmanlı döneminde de biraz öğretmenlik 
yapmış. Adana Muallim Mektebi mezunu Osmanlı döneminde. 
Sonra işte Birinci Dünya Savaşı vesaire. Sonra Kurtuluş Savaşı’nda 
öğretmenlik, ardından da gene Cumhuriyet öğretmenliği. Yani o 
zaman Tarsus’ta, Tarsus gibi bir yerde üç tane öğretmen onlar. 
Sonra zaman içerisinde tabii daha kıdemli oluyor Başöğretmen 
konumu. Yani bizim yaşamımızın önemli bir kısmı öğretmen 
çocuğu olarak geçiyordu. 

SK. O zamanlar prestijli bir meslek anladığım kadarı ile, doktor, 
hâkim, öğretmen olmak.

OÖ. Efendim o zamanlar prestiji olan bir iş tabii, o açıdan özdeşim 
de kuruyorsunuz babanız şehrin bu kadar önemli bir kişisi olunca. 
Neyse sınavları kazandım ve babama telefon ettim. Ben dedim, 
‘yüksek öğretmen okuluna kaydoluyorum.’ Babamın tepkisi ne 
oldu sence?... 
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“Reddederim seni evlatlıktan” dedi. Ne diyeceğimi bilemedim, 
neden bu kadar ağır oldu tepkisi, anlamaya çalıştım uzun süre. 
Sonra yavaş yavaş anladım sanırım. Evet, çünkü öğretmenliğin 
gururunu çok yaşamış ama zor yönlerini de biliyor. Maaşları falan 
çok yüksek değildi yani, anca yeterdi ama çok darda ve zorda da 
kalmadık hiçbir zaman. 

SK. Ama Atatürk’ün ve Cumhuriyet’in çok önem verdiği bir meslek 
bu anladığım. O dönemde el üstünde tutuluyor toplumsal saygınlık 
bakımından?

OÖ. Vallahi onlar doğru ama o zamanın ekonomik zorlukları 
var, mesleki ilerlemenin bir sınırı var. Sanırım, temel olarak 
benim ilerleyebileceğim bir mesleğe girmemi istemişti. Belki 
öğretmenliği de ileri götürebilirdim kendime göre. Ama bunun 
tıptaki derecede olması da hayli zordu, sanırım onun ayırdına 
varmış idi. Sonuçta mesleğimde kendinden daha iyi olmamı 
istedi diyebilirim. 

Okulda iken benim tıptan çok edebiyata merakım vardı. Yakın 
bazı arkadaşlarım vardı, Türkiye'nin yazarlarının, şairlerinin 
bazılarını kişi olarak tanırdım ve edebiyatı yakından izlerdim. 
O zaman Millî Eğitim Bakanlığına bağlı ünlü Tercüme Bürosu 
aktif çalışıyordu, o ekibin çıkardığı kitapların hemen hepsini 
okuyordum ben. Dünya klasiklerini falan hep o sıralarda okudum. 

SK. Çok ciddi bir çalışma olmuş anladığım o Tercüme Bürosu. 
Türkiye’nin birçok parlak aydını orada görevli imiş. O dönemde 
Türkiye’nin bir kültürel odağı gibi. 

OÖ. Evet, o büronun içerisinde gerçekten çok kıymetli insanlar 
var dil bilen. Bütün önemli klasikleri çeviriyorlar yabancı dillerden, 
Fransızca, Almanca, İngilizce, Rusçadan. 

Hasan Ali Yücel’in büyük katkılarından. O zaman başlayan derin 
ilgi, bugüne kadar hep devam etti bende. Mesela sana bir şey 
söyleyeyim, ben şimdi geceleyin yatarken uykum kaçarsa, ki 
yaşlandıkça bu süreğen bir sorun haline dönüşüyor, hep Nazım 
Hikmet okuyorum. 

SK. İnanılmaz bir insan değil mi? İnanılmaz, çok enteresan bir 
şekilde insanı iyi tanıyan bir adam o. 

OÖ. Ne diyorsun, yani örneğin öyle şiirleri var ki ben mesela 
her gece yatarken o şiirlerden bir tanesini okuyarak yatarım. 
Hayatımda geç tanıdığım için de üzgünüm doğrusu. 

SK. Bizim kuşakta biliyorsunuz Nazım’ı hayli genç iken okumaya 
başladık, politik bir nesildik. İlk baştan itibaren tutku derecesinde 
sevdim ama psikanalist olduktan sonra bir baktım bu adam 
insanı benim kadar, hatta zaman zaman benden iyi biliyor. Ben 
onca yıl psikanalizden geçmişim, insan tedavi etmişim divanda 
yıllar boyunca. Naturasında var. Yani adam bir insan okuyor, tüm 

çelişkileri, güçleri, zaafları ve çapraşıklığı ve derinliği ile, hayran 
olmamak mümkün değil. Hakikaten çarpıcı bir adam.

OÖ. Çok güçlü, evet. Şiir üzerine çok uğraşmış yeniyetmelik 
döneminden beri. Bir bakıyorsunuz ne kafiyesi var ne hecesi var 
vesaire... Yani dümdüz düz yazı gibi yazıyor zannediyorsun, oysa 
tabii ki şiir. 

Yapı Kredi’nin parça parça kitapları var. Evet. Mesela, eğer sende 
yoksa küçük kırmızı bir seçkiler kitabı vardır. Küçücük bir kitap. 
Şahane şiirler var, alıp okumanı öneririm, tam bir başucu kitabı. 
Yani çok enfes şeyler, tekrar tekrar okuyorsun, ezberliyorsun. Ben 
şimdi son zamanlarda özellikle bir iki hastalık nedeniyle uykum 
biraz bozuk, daha da fazla okuyorum. 

SK. İlginç, zira ben şimdi bu konuşmalardan bir şeyi anlıyorum. Sizin 
döneminizdeki öğretmenlik ile benim dönemimdeki öğretmenliğin 
çok farklı, apayrı bir toplumsal konumu var. Yani biri toplumun 
lideri gibi; bizim zamanımızda ise işte hayat şartların iyi değildir, 
nispeten kısa ve destekli eğitimle bu yolu seçersin. Ciddi itibar kaybı 
vardı lise mezunları arasında. Atatürk dönemi ise çok farklı. Latin 
alfabesini bizzat öğretmeye çalışıyor. Sonra ilginçtir, Ankara’da Gazi 
Fakültesine ani baskın düzenleyip sınıflara katılıyor ders dinliyor ve 
ciddi şekilde sınava çekiyor öğrencileri. 

Bir lakabı “Başöğretmen.” Altını çizmiş öğretmenliğin hakikaten. 
Tarihi gerçekliği hiç inkâr edilemeyecek bir yönü öğretmenliği.  

OÖ. Daha İstiklal savaşı sırasında bile öğretmenleri öne çıkarıyor. 
Örneğin büyük bir toplantı yapıyor kadın öğretmenler ile. Onların 
ne kadar önemli olduğunu vurguluyor. Savaşın en, hararetli, en 
kanlı, boğaz boğaza geçtiği dönemlerinde. 

SK. Peki Türkiye’yle ilgili birkaç gözlem ve soru daha.

Türkiye’de benim kanaatim birkaç çok önemli şeyin ortaya çıkması, 
gelişmesi ve gelenekleri/kuralları ile köklenip şekillenmesine 
öncülük ettiniz. Psikiyatri camiası içerisinde, bir ekol kurmak, bir 
meslek örgütü kurmak, dergi ve psikiyatri kitabı. Yani bunlar sessiz, 
yavaş gelişen devrimci etkileri olan süreçler sizin öncülük ettiğiniz. 

Örneğin dergi konusunu alırsanız, Türkiye’de biliyorsunuz her 
psikiyatri bölümünün bir dergisi olurdu, hatta bu saçma ve 
komik boyutlara ulaştıydı, bir büyük bolümde iki hoca arasındaki 
anlaşmazlık nedeniyle iki dergi yayınlanırdı. Bu dergiler çeşitli 
yayınları basar ama lokal oldukları, uluslararası hiçbir standarda 
uymadıkları için kalıcı etkileri olmaz, bir müddet sonra da kaybolur 
giderlerdi. Türk Psikiyatri Dergisi bunu değiştirdi, Türkiye’nin 
benimsenmiş merkezi dergisi oldu, giderek uluslararası standartta 
bir yayın haline geldi. Ve kalıcı oldu.   

İkincisi psikiyatri kitabı. Bu da yani benim kanaatime ve eldeki 
verilere göre Türkiye’de ortak okuyacağımız, benimsenmiş bir 
klasik kitap haline geldi. Yani ortak ne okuyoruz, temel textbook, 
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mesleki kitap ne? Bu konularda “Ruh Sağlığı ve Bozuklukları” 
mesleki referans kitabı olmayı başardı. Yaptığı baskılardan belli – 
18. ye gidiyorsunuz. Bu da yukarıdaki Türk Psikiyatri Dergisi’nin 
gelişimine çok paralel bir süreç. 

O entegrasyon, bütünleştirme çabanızı, bireysel ve toplumsal 
gelişimin tarihine meraklı bir insan olarak ben görebiliyorum, bu 
söyleşimizin de ortaya çıkardığı gibi. Yani bir yandan Türkiye’deki 
psikiyatriyi çağdaşlaştırma isteğiniz ve çabanız var, onu anlamak 
zaten çok zor değil. Batılılaşmak, çağdaşlaşmak toplumda 
ortalama aydın tarafından anlamı bilinen ve yaygın kabul görmüş 
bir yaklaşım tarzı. Ama bence psikiyatrik bilginin entegrasyonu 
“bütünleşmesi” amacı konusundaki çabalarınız daha ileri düzeyde 
yorum gerektiren bir yönünüz. Genel aydın kitlesinde henüz tam 
oturmamış bir kavram “entegrasyon.”  Yani sorsanız çok değişik 
tanımlar alabileceğiniz henüz muğlak bir kavram.

Bu ikisi de yani çağdaşlaşma ve kimliğin entegrasyonu aslında 
Türkiye’nin de temel sorunu. Sosyal/politik tarihte “muasır 
medeniyet seviyesine yükselmek” ve “milli kimlik” arayışı, 
tanımlaması bunun çok duyduğumuz tezahürleri. Yirminci yüzyılda 
çok önemli bir tema idi, şimdi de gene merkezi önem kazandı. Bunu 
birkaç makale şeklinde son bir yılda yayınladım Türkçe olarak. Şunu 
da eklemek isterim, belli bakımlardan sizin yapmaya çalıştıklarınız 
topluma da örnek teşkil edebilecek genelleme olanakları sağlıyor, 
tabii ki alanın getirdiği kısıtlamalarla.

PSİKİYATRİ EKOLÜ, DOKTOR ÖĞRETMEN

OÖ. Şimdi, biraz önce öğretmenlikle ilgili bir şey söylemiştim ben. 
Meslek seçerken doktor mu öğretmen mi olmalıyım ikilemini. 
Galiba biraz dolaylı yoldan babamın istediğini de kendi istediğimi 
de bir araya getirebildim. 

SK. Evet gizlice bir “compromise” “uzlaşı” yapmışınız gibi duruyor. 

OÖ.  Yani onur duyacağı bir öğretmenlik. Evet, ben iyi bir öğretmen 
olduğumu sanıyorum. Yani benim o açıdan, Hacettepe’ye girme 
kararı verdikten sonra, bütün enerjim iyi bir eğitim merkezi, iyi 
bir tedavi ve eğitim merkezi kurmak oldu. Ama her şeyden çok 
eğitim merkezi kurmak. Eğitim konusunda hayli deneyimim vardı 
ve o deneyim, kurulmasına öncülük ettiğim Psikiyatri bölümünün 
bütün çalışmalarına yansımıştır. Hasta bakımı felsefesi, yataklı 
hastanenin kuruluşu, bunlar hep düşünerek yapılmış şeylerdir. 
Senin “Psychoanalytic Conversations” kitabına bir ek olarak 
yazmıştım bunu. Bunda tabii ki Austen Riggs Center’in çok büyük 
katkısı var. Ama konum bir üniversite hastanesi, bölüm 44. Bir 
üniversite hastanesinin bir katında ne yapılabilir. Öyle yani, 
Riggs gibi bir kasabanın içerisinde çeşitli yapılara yerleştirilmiş 
bir merkez değil, tabii önemli varyasyonlar gerekiyor ama temel 
felsefesi çok benzer.

Yani mimarlarla çok danışmam, tartışmam olmuştur örneğin 
katın iç yerleşim planı konusunda. Hem hastalar özgür olsun, 
yani açık servis olsun, hem serviste güzel ve yoğun bir etkileşim 

içerisinde olsun ama kendi köşesi de olsun, ki çok istediği zaman 
kendi başına kalıp düşüncelerine ara verebilsin diye düşündük. 
Bir “arts and crafts,” bizdeki söylenişi ile “uğraşı bölümü” 
bu nedenle kuruldu, tedavi ekibinin belli elemanları bununla 
ilgilendiler. Sonra haftada bir tüm hasta ve tedavi ekibinin 
katıldığı “community meetings.” Her hastanın yoğun psikoterapi 
içinde olması, haftada birkaç saat asistanlar tarafından, denetim 
altında görülmesi ve taburculuktan sonra asistanla başlayan bu 
terapötik ilişkinin devamı.

Tabii tecrit kavramı hiçbir zamanda olmadı, yoğun bakım odaları 
oldu medikal sorunları olan hastalar için ya da kontrolünü 
kaybetmiş, ajite hastalar için. Burada, yoğun bakıma alınmış 
hastada bile her an bire bir ilişki sürdürüldü. Yine de birinci 
planda eğitim vardı her zaman. Düzenli olarak tüm bölümün 
katıldığı olgu sunumları olur, servisin başındaki hoca düzenli 
olarak klinik odaklı eğitim verirdi. Sonra da servis dönüşümleri iki 
senede tamamlanır ve yoğun eğitim bu kez poliklinik hizmetleri 
etrafında yoğunlaşırdı. Bu poliklinik çerçevesindeki eğitimlere 
asistanların yanısıra tıp talebeleri, hemşireler, psikologlar, sosyal 
hizmet uzmanları da katılırdı.  O geleneği, toplantıları, denetimi, 
yoğun eğitimi hala devam ettiriyor arkadaşlar. Bundan büyük 
gurur duyuyorum, kalıcı bir gelenek ortaya çıktı. Biraz ufak tefek 
farklar olabilir ama gene devam ettirdiklerini sanıyorum.

SK. İlginç, çok ilginç değil mi? Yani ben içeriden yaşadım Hacettepe 
44’ü, ondan sonra da Gölbaşındaki hastanemizi. Bunlar Riggs 
değildi ama Riggs de onlar gibi değildi, olamıyordu. Yani context, 
bağlamları farklı. İkisi birbirine kıyaslanırsa biri üstün bir şey 
değil. İkisinin de farklı işlevleri var. Ben mesela, Amerika’da bir 
sürü yerde psikiyatri eğitimi aldım ve psikiyatri eğitimi verdim. 
Hacettepe kalitesinde hemen hiç görmedim. Nerede yetiştin diye 
sorduklarında, hep “vallahi ben temel psikiyatriyi Hacettepe’de 
öğrendim” diyorum.

OÖ. Sana bir de güzel haber: Psikiyatri kliniğinde bir dershane 
açıldı. Yeni bir dershane. Orhan Öztürk adını koydular. Bunun 
ardından geniş katılımlı bir toplantı oldu. Öğrencilerimle 
beraber, orada çalışanlar, hemşireler veyahut işte kıdemli uzman 
ve daha gençler vesaire, hepsi orada vardı ve gerçekten çekilen 
fotoğraflardan belli. Hepsini görmedim ama törenden sonra pek 
çok kişi benle fotoğraf çektirmek istedi, çok mutlu oldum. Neyse, 
şimdi o öyle.

SK. Ne güzel kadirbilirlik, az bile olmuş hocam. 

OÖ. Söyledik yani bu öğretmenlik bir tutku, alışkanlık haline 
dönüşüyor. Bu öğretmenliği, sen de bir öğretmensin, hocasın. 
Evet, sen de bırakmadın bir türlü. 

SK. Yani hasta kadar, bazen çok daha önemli geliyor bana öğrenci 
yetiştirmek, eğitim vermek. 
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OÖ. Türkiye’de kalan öğrencilerimin büyük çoğunluğu öğretmen 
oldu. Artık neredeyse emekli olmuş olan, emekliliğe geçmiş 
olanlar var aralarında. Öğrencilerin hepsi toplansa büyük bir 
öğretmen gurubu ortaya çıkar, ilginç yani şimdi bu. Bu çok 
önemli bence. 

KİTAP

OÖ. Yani şimdi kitaba gelince. Bakın onu ben grup kitabı olarak 
çıkarmak istedim. 

SK. Ben çok iyi hatırlıyorum ve biliyorum, ilk baskının- ilk baskı 
demek de yanlış zira o bölümün çıkardığı bir kitap idi- onun hazırlık 
döneminde sizin Çankaya’daki evde toplanırdık çalışmak için.

OÖ. Evet ilk denememizde grup kitabı olarak çıkarabildik. Her 
hocanın bir bölümü vardı kitapta ama çok sıkıntı çektim, önemli 
bir kısmını kendim yazdığım halde. 1980'lerin başında bu. Grup 
kitabı olarak devam ettiremedik doğru dürüst. Grup ders notları 
çıkardık. Fakat hiçbir zaman böyle doyurucu bir yayın olmadı. 
Bölümlerin birbirine stilistik uyumu açısından yazarlar arasında 
bir tutarlılık yoktu. Birçok bakımdan özellikle verilen emek 
bakımından eşitlik olmadı, ortaklaşa çalışma olamadı. Yoksa 
görüşler bakımından değil, o konuda aşağı yukarı ortak bir 
felsefemiz vardı. 

Bunun üzerine ben de karar verdim, kendim yazacağım diye. Geri 
planda birtakım rastlantılar da var. Bunun önemli nedenlerinden 
biri Doğramacı’nın bana değişik pozisyonlar teklif etmesi, 
uluslararası tıp örgütlerinde filan. Onların karşısında, kaçmak 
istedim. Muayenehane açtım ve dergi, kitap ve dernek buradaki 
çalışmalarda oluştu. İlk kitabım “Psikanaliz ve Psikoterapi”yi o 
dönemde yazdım, belli bir yaştan sonra. İkinci kitabımı da. Sonra 
işte textbook, o “Ruh Sağlığı ve Bozuklukları” kitabı. 

Çok zor, o grup çalışması. Bir kere küçük bir grup var Hacettepe’de, 
bir de herkesin yazma merakı da yok ve tabii yazma zorluğu olan 
insanlar var. Leyla Zileli’nin örneğin çok zengin deneyimleri var 
psikanalist olarak. Bireysel terapi, grup terapisi ve psikoterapötik 
hastane çalışmasında. Ama müthiş yazma zorluğu var. Bir makale 
çıkaramıyor. Yani diğer arkadaşlarla da genel olarak sorunlar 
vardı bu yazma konusunda. Yazmayı çekici bulmayan pek çok 
parlak hoca vardır bizde. 

Neyse kitaba döneyim. Bu “Ruh Sağlığı ve Bozuklukları” kitabı 
artık tüm Türkiye’de okunan bir kitap oldu. 2008 yılına kadar 
kitap dört baskı yaptı. Ben yeniledim gözden geçirme şeklinde ve 
bunu kendim yaptım fakat 2008 de artık yaşlandığımı hissetmeye 
başladım. Ondan sonra ben her baskı için yeni kaynakları dünya 
literatürüne iyi vakıf olamam, belki iyi yapamam diye düşünerek 
iki kıdemli arkadaşa bu işi devrettim. 

Bilirsin bu kitaplar mesela Amerika’da revised edition, new 
edition gibi adlarla periyodik olarak yenilenirler baskıları bittikçe. 

Ama Türkiye’de bu gelenek yok, dolayısıyla yenileme işini biz 
aktif olarak üstlendik. Berna’yla (Uluğ) ve Aylin’le (Uluşahin). 
Berna’nın ilgilendiği ve uğraştığı başka önemli konular vardı 
dolayısıyla Aylin’le ben üstlenip sürdürmeye başladık. Ve 
2008’den beri Aylin’le birlikte çıkarıyoruz. Aylin de emekli oldu 
çok güzel çalışıyoruz ekip olarak. Her bölümü bana gönderir. Bu 
sürekli aranan bir kaynak kitap haline geldi ve biz Türkiye için 
hayli etkileyici bir rakama ulaştık, bu anda 18. baskıdayız. 

SK. Para kazanıyor musunuz? 

OÖ. Para kazanmıyoruz tabii onun söyleyeyim. Bu şimdi ilk 
başlangıçta benim yazdığım dönemlerde ben bir kitabevine 
verdim tanıdıklar vasıtasıyla. Kitabın ikinci baskısını yapıyorlar bir 
süre sonra ama satıyor mu satmıyor mu belli değil, dışında kaldım 
ister istemez. Mülkünü devretmiş oluyorsun. Onun üzerine ben 
kendim bastırmaya karar verdim. Gördüm ki kitap genelde 3.000 
adetten fazla basıyor. Kâğıt parasıdır, şudur, budur, değişik bir dizi 
masrafıdır onları üstleniyorsun işin içerisine girince. Böyle bir de 
dağıtıcının bu değişkenlere katıldığını düşün, ne denli karmaşık 
bir süreç olduğunu anlayabilirsin. Ben de Nobel’i bulmuştum yani 
bir dağıtıcı olarak. 17. baskıyı yaptı, o kadar oldu yani, dile kolay. 
Şimdi 18. baskı hazırlanıyor. Belki 3 ay, 5 ay, 6 ay içerisinde çıkar, 
tam kestirmek zor çünkü birkaç başka yazar var hep. Herkesten, 
yazıyı hemen alamıyoruz. 

SK. Çok yazarlı oldu o zaman.

OÖ. Şimdi ilk baskı çok yazarlı idi, ondan söz ettik. Bunu 
sürdürmek istedim ama o zaman Türkiye’de yerleşmiş bir gelenek 
değildi, şimdi de pek değil doğrusu. Çok yazarlı olmuyor ama 
birkaç bölümün farklı yazarı var. Nörobiyoloji bölümü, Çocuk 
psikiyatrisi, Psikolojik testler vesaire zaten başlangıçtan beri 
başka yazarlar tarafından kaleme alınmış. Yılda 3.000 adet falan 
satıyor. Gayet iyi bir rakam, zaten 5.000 adet bastırıyoruz her 
yeni basımı. Şimdi ilk kitaptan bu yana epey zaman geçti kitap 
daha da canlandı. Bu kitaplar sürekli yenilenmek ister bilirsin, 
yoksa eskir ve yok olurlar, onu sağladık bir şekilde. Kitap daha 
Türkiye çapında oldu. 

SK. O önemli bir kriter, yani birçok kişinin okuması, bir nevi ortak 
textbook olması önemli. 

Dergi konusuna ne diyeceksiniz, Türk Psikiyatri Dergisini de siz 
kurdunuz, öncülük ettiniz kurulmasına. Öyle değil mi? 

DERGİ

OÖ. Evet, şimdi Türk Psikiyatri Dergisi. Şu sana gösterdiğim son 
sayısı, 34 yıl önce başladık, yani 1989. Evet o zaman, sen burada 
mıydın? Sen gitmiştin sanırım, evet, senden önceki bazı uzmanlar 
ve asistanların çok önemli katkısı oldu o derginin çıkmasında. 
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SK. Ben doksanda ayrılmıştım. Bu elimdeki, bana gösterdiğiniz çok 
değişik ve güzel olmuş. Ben, çünkü hep internetten görüyorum. Ve 
ilk kez elimde tutuyorum, gerçekten kaliteli basım.

OÖ. Ve işin ilginç tarafı, biraz önce söylediğim gibi öğretmenlik 
konusunda olduğu gibi bunu da sahipleniyor gençler. Yani şimdi 
her editör değişiyor bir dönem sonunda. İlk olarak ben yaptım, 
on üç yıl kalmışım, ondan sonra Aylin var editör/yayın yönetmeni 
olarak. Aylin de o görevde yıllarca çalıştı ve gelişmesine katkısı 
oldu. Sonra Aygün (Ertuğrul) var. Aygün Ertuğrul da uzun süre 
başarı ile sürdürdü ve devretti görevi, daha genç yeni bir doçent, 
gayet parlak bir insan Yavuz Ayhan aldı şimdi.  Bakalım neler 
getirecek, ümitliyim Yavuz’dan.

İlginç olanı herkes bir katkıda bulundu, bulunuyor ve sahipsiz 
kalmadı demek istiyorum. Çoğu zaman işte bu grup halinde 
çalışmamızın etkisi. Dergiye sahip çıkıyorlar. Veya sonradan 
başka kliniklere geçse bile sisteme sahip çıkıyorlar, kopmuyorlar. 

Bunun için ne yapıyorduk? Derginin bir yayın kurulu var. 
Yayın kurulu toplantıları, eğitim kurumu haline dönüştü. Tüm 
Türkiye’den yayına katkıda bulunan doktorlar var. Asistanlıktan 
başlayıp tüm mesleği boyunca aktif çalışmaya katılanlar oluyor. 
Ve bu gençler dergiyi benimsediler, sürdürüyorlar.

SK. Bunu siz bilerek mi yaptınız? Yaptıktan sonra mı, ya da yaparken 
mi geliştirip bilinçli bir yaklaşım haline getirdiniz.

OÖ.  Ben hep böyle çalışmaya yatkındım. Gençlerle ve grup olarak, 
amaçları belli, iyi örgütlenmiş, etkin ve üretken çalışma. Sanırım 
yapımda da bu var, metodik etkin ve hızlı çalışan bir insanımdır. 
Ve mesleki hayatım da bu yönlerimi pekiştirdi. Bir kursa gidip de 
öğrenmedim, yetkin olduğum şekilde yaptım, yaparak daha da 
geliştirdim ve bilinçli bir yaklaşım haline getirdim sanırım.

SK. Bir soru soracağım, biraz provokatif bir soru- sizden iyisi var mı 
bunların arasında? 

OÖ. Vallahi olabilir yani Aylin çok iyiydi, çok başarılıydı. Yani 
genel olarak benden daha başarılı olduğunu söyleyebiliriz. 

SK. Anladım yani. Sizi sizden iyi olmalarına tahammülünüz oluyor. 

OÖ. Tabii, beklentim de o zaten, benden iyi olmaları. Şimdi 
kitabın ilk ismi, editörü Aylin mesela. Dergide (Yavuz) Ayhan’ı 
söyledim. Bunlar oturduktan sonra da ben ilgimi kesmedim ama 
onursal editör oldum. Yani yardımcı oldum elimden geldiğince 
ve istedikleri zaman. Tabii arada kendi uyarılarımı, önerilerimi de 
söylerim ama karar mekanizmasından çıktım. Son karar onlara 
ait, ben danışman gibi çalışıyorum. 

SK. Siz babanızdan iyi misinizdir? 

OÖ. Ben babamdan çok çok daha iyiyim. Hiç kuşkusuz.

SK. Peki size göre? Öyle öğrencimiz var mı, bunların arasında. (Bu 
soruyu, yarı-spontane gelişen konuşmamızdan farklı olarak, bilerek 
soruyorum kendinden sonra gelen kuşaklara yer verebilmesi, 
kendinin en iyi olduğunu iddia etmemesi, sürekli gelişime saygı 
duymasının altını çizmek bakımından).

OÖ. Dedim ya, örneğin Aylin bu konularda çok iyi ve yetkin 
çıktı. Şimdi yeni dergi editörümüz Ayhan ümit verici parlak bir 
genç ama tabii ki kendini yaptıkları ile göstermesi lazım. Ben 
göstereceğine inanıyorum ama en önemli kriter odur. 

SK. Başka bir şey sorayım Türkiye’yle ilgili – Türkiye Psikiyatri 
Derneği’nin kurulması. Ona nasıl yaklaştınız?

PSİKİYATRİ DERNEĞİ 

OÖ. “Türkiye’de Psikiyatrinin Örgütsel Belleği” kitabını vereyim 
sana. Bu kitabın içerisinde dernekle ilgili, derneğin kuruluşuyla 
ilgili gayet aydınlatıcı şeyler var, tamam mı? Ben uzun yıllar 
tüm Türkiye’yi kapsayacak bir psikiyatri derneği kurulması 
gerektiğine inandım ve bunu anlatmaya çalıştım. Tartışmalar hep 
devam etti. Fakat eyleme sokulamadı. Sonu gelmez toplantılar 
yaptık. Giderek, yavaş yavaş, bir kurulma aşamasına geldik. 
Özellikle gençler arasında başlayan bir tutulması oldu bu fikrin.

SK. Grup çalışması ile uzlaşıya benzer bir şey yaratıyorsunuz yani. 
Daha doğrusu şöyle diyeyim. Yani siyasi çalışma gibi, insanları 
ikna ederek, arada ikna olarak, kendi düşüncelerinizi ve onların 
düşüncelerini ciddiye alarak ve tartışarak, düşünerek, geliştirerek.

OÖ. Şimdi şöyle söyleyeyim, kurucular, yani bu derneğin 
kurucularının sayısı iki yüzü geçiyor. Hiçbir dernekte olmadı 
bu. Geçende bir kutlama nedeniyle kurucular kurulu Ankara’da 
toplandığı zaman iki yüze yakın insan katıldı. 

SK. O söylediğiniz çok yüksek bir katılım. 

OÖ. Evet o kadar kalabalık bir grup katıldı. Ben şöyle 
düşünüyordum, o da daha önceden tasarlanmış bir şey. Yani öyle 
bir şey olsun ki bu bir kişinin tekelinde kalmasın. Tüzük yazarken, 
hazırlarken bunu biraz vurgulamaya çalıştım. Başkan değişsin, 
yönetim kurulu değişsin. Daha çok gençler girmeye çalışsın. 
Zaten derneğin kuruluşunda gençlerin çok büyük emeği vardır. 
Bir kısmı bunların Amerika’da. Cenk var belki tanırsın. Onlarla 
çalıştım ben muayenehanede. Ben 6 ay sonra da istifa ettim, 
liderlik değişsin diye. 
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SK. “George Washington” gibi davranmışınız. Washington 
biliyorsunuz, ABD’nin kuruluşunun öncüsü ve ilk başkanı, iki 
dönem kuralı koydu. İkinci dönem, yani 8 sene bitmiş. Kimi “sizin 
başkanlığınızı daha uzatalım” diye önermiş, hatta kimi “sizi Kral 
Washington yapalım” demişler. “Yok, sağ olun” demiş. “Arkadaşlar 
ben Mount Vernon’a (çiftliği) gidiyorum size kolay gelsin”. 
Kesinlikle, yani bırakabilmek çok önemlidir. 

OÖ. Bırakabilme senin dediğin gibi mutlaka gerekli. Hem ben 
bıraktım hem de tıbbiyeden çok eski ve yakın arkadaşım olan 
Özcan Köknel benden sonra aldı, o da iki dönem yaptı ve bıraktı. 
Çok önemli, ondan sonra şimdi her iki yılda bir yönetim kurulu ve 
başkanlık değişiyor. Yani bir gelenek oluştu. 

SK. O gelenek Türkiye’de de olursa ne iyi olur. Biliyorsunuz 
“demokrasi seçimle iktidara gelebilmek değil, seçimle iktidardan 
gidebilmektir” derler. Gidebilmek çok önemli. Bizde İsmet İnönü 
bunu yapabildi. 

Bir de önemli bir şey daha var yaptığınız benim gördüğüm. Bu 
Latinlerin dediği “Primus Inter Pares” “eşitler arasında birinci” 
deyimi ile özetlenen yönetme ilkesi. Yani eşitiz ama ben birinci 
eşitim. Ayrıca başkan 2 sene benim, ondan sonra değiştiriyorum. 
Bizdeki bölüm başkanlığı gibi. Başkan otokratik değil, demokratik. 
Yani astığı astık, kestiği kestik değil. Böyle bir sistem kurmuşsunuz. 
Eşitlikçi, demokratik ve etik altyapıyı orada da korudunuz, ahlaki 
değerleri korundu psikiyatri bölümünün. O çok zor bir şey. 

OÖ. Evet, şimdi bu konuda biraz ben şunu fark ediyorum. 
Dikkat edersen dergide aşağı yukarı dergiyi sürdüren insanlar, 
kendilerinden, kendiliklerinden sürdürüyorlar yine özgür seçim, 
tam demokratik seçim yaparak. Yoksa onu herhangi biri ele 
geçirebilirdi, bu bizden önceki belli derneklerde oldu. Yani, 
dikkat etmezseniz bürokratik yapı olur hemen. O dernek kendi 
kendisini şimdi ilk doğuşundan çok daha üstün bir şekilde devam 
ettiriyor, doğrusu düşünmeye değer bir şey.

SK. Evet, ben buna bir yazımda değindim. Diyelim bir büyük eğitim 
hastanesi ya da bir psikiyatri bölümü bir “Nöro-psikiyatri derneği” 
kuruyor, tamamıyla lokal, ulusal olamıyor. İlaveten bir değişmeyen 
başkanı oluyor. Ve tabii ki o sistemin, hastanenin bir de “bilimsel” 
dergisi oluyor. Bırakın uluslararası standartları, ulusal standarda, 
ilgiye bile ulaşamıyor bu dergi. Ve hatta bürokratikten öte adeta 
“lokal otokratik” bir dergi ve dernek ve psikiyatri bölümüne 
dönüşüyor. O başlatan kişi ortadan çekilince de sona eriyor, tipik 
otokratik hikâye. Bilirsiniz başka tıbbi bölümlerde hanedanlıklar da 
kuruldu, çocuklar ebeveynden sonra bölüm başkanlığını devraldılar, 
neyse ki psikiyatri o dereceye varmadı henüz.

Sizin öncülük ettiğiniz yapılar nasıl bürokratik yapı haline 
dönmüyor? Bir ihtimal sizin örnek olmanız çok önemli, liderlik ile 
özdeşim güçlüdür, bu iyi bilinen bir örüntü. İlaveten, yaptığınız bir 
şey var, ben gençlerle çalışıyorum diyorsunuz. Yani gençleri aldığınız 
zaman o da önemli bir faktör. Ben Koç Üniversitesinde iş idaresi 

lisans üstü talebelere ders veriyorum. Bayağı araştırdım, okudum, 
kendi idarecilik tecrübelerimi gözden geçirdim. Bir önemli yazar, 
‘iyi bir lider’ diyor, “organizasyonda ortak sahiplik hissi yaratmak 
için, senede bir iki kez oturup, herkesle yemek yiyen, piknik yapıp 
parti veren insan değildir. Bir liderin birlik, organizasyona bütünlük 
sağlamadaki en önemli aracı, altındakilere yükselebilecekleri 
hissini verebilmesidir, bunun mümkün olduğuna genç nesilleri ikna 
edebilmesidir” diyor. Son derecede akla yakın ve sağduyulu bir 
düşünce.

Yani orada siz gençlere bu umudu vermişsiniz, bu bizim 
kültürümüzde kolay bir şey değil. Batıda da çok kolay olduğu 
kanaatinde değilim gerçi ben ama orada belli tedbirler alınmış. 
Bizde ise çok daha yaygın bir dünya görüşü “tekkeyi bekleyen 
çorbayı içer”, “olacaksan soğan başı ol,” “bal tutan parmağını yalar” 
gibi atasözlerinde gayet güzel anlatılır. Bir yerin başına geçmek çok 
önemlidir ve bu mantığın doğal sonucu olarak, dolayısıyla orada 
kalmayı devam ettirmek de çok önemlidir. Arkaik bir kökü de var 
tarikatlarda ve Osmanlı iktidarında. Ve çok da dolaylı olmayan bir 
şekilde açılış konumuz olan “biat” kültürü ile de yakından ilintilidir. 
Onun politik altyapısıdır.

OÖ. Gençlerin birleştiği bir Psikiyatri asistanları ve uzmanları 
derneği doğdu, PAUD. Burada böyle büyük harflerle. Ardından 
gençler hocalarıyla birleşti Türkiye Psikiyatri Derneği kuruldu. 
Kuruluş örüntüsü buydu kabaca. 

SK. Peki, bunu sordum, bir daha sorayım. Siz bunları bilerek mi 
yapıyorsunuz? Yoksa daha spontane mi gelişiyor bu düşünceler, 
kısmen bilinçdışı bir şekilde. 

Şimdilerde, karar almanın, yaratıcılığın, aklın bizim “bilinçdışı” 
dediğimiz nitelikleri ile tanımlanabilecek yönleri, süreçleri 
tarafından yapılabildiği iş dünyasında, askeri karar almada, politik 
karar almada ya da bireyin karar almasında yeni ve geçerli bir anlayış 
haline gelmeye başladı denebilir. Henüz, temel bir paradigma 
olarak aydınların ve profesyonellerin zihnine tam yerleşmese de en 
azından üst düzey bilimsel çevrelerde tartışmasız kabul görüyor.

OÖ. Yani çok önceden böyle hesaplamıyorum ama derneğin 
kuruluşunda birçok şeyi bilinçli olarak, bilerek yaptığımı 
söyleyebilirim. 

SK. Bu soruyu yinelememin nedeni, bu alt-süreç genel bir 
örüntü olarak liderlik ve yaratıcılıkta var. Sürecin bir kısmını siz 
başlatıyorsunuz. Amacınızın bir kısmını biliyorsunuzdur. Bir kısmı 
da sizin dahi bilmediğiniz şekilde gelişiyor, çünkü insan aklı bazen 
bilmeden çalışıyor. Bunu örneğin yazarlar güzel anlatır, bir müddet 
sonra hikâyenin onları peşinden sürüklemeye başladığını, yazarı 
adeta pasif bir izleyici, yazıcı gibi içine aldığını söylerler.  Siz de 
Orhan Öztürk olarak yaptığınız bazı önemli şeylerin bilincinde 
olmayabilirsiniz, daha doğrusu planlı ve bilinçli değil spontane 
yapmış olabilirsiniz çünkü size o tarz normal geliyor. Sonra geriye 
dönüp bakıyorsunuz ve bunu bilince çıkarabiliyorsunuz. O da ancak 
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başkaları ile düşünmek, anlatmaya çalışmak ve söze dökebilmek 
ile mümkün olabiliyor. Yani bu yaratıcılık dönemleri çok enteresan 
süreçler, tarihle ilgilenen bir insan için ve kişi tarihi ile ilgilenen bir 
psikanalist için. 

ÖZET-YORUM

Türkiye’yle ilgili sorularıma cevap aldım. Birkaç çok enteresan nokta 
belirdi. Bunları hiç düşünmemiştim ben. 

Öncülük çağrınız ortak çalışmaya yönelik. Bir hipotezi test etme, 
eğer kabul görürse geliştirmeye açık. Yani yaratıcılığa izin veren 
bir yönü var. O bakımdan fanatik insanları değil, Türkçenin güzel 
tabiri ile ortak bir çıkar/amaç etrafında “imece” çalışmasına yatkın 
insanları davet ediyorsunuz. 

Benim tahminim, siz en baştan itibaren, o anda çözülmesi gereken 
sorunları tespit ediyorsunuz. Bu tarz bir stratejik formülasyon 
size kolay geliyor, kişiliğiniz diyeyim, yapınız diyeyim, bu bir 
yetenek. Sonrası biraz spontane gelişiyor ve çok çaba gerektiriyor. 
Meslek içindeki kitlenin bu konudaki fikirlerini tartıp, onlarda 
yeşermeye hazır olan beklentileri, düşünceleri kendi stratejik 
formülasyonunuzla entegre ediyorsunuz ve kitlenin benimsediği bu 
çözümlemeyi ortak bir hareket planı olarak bilince çıkarıyorsunuz. 
Yani sentezi başlatıyorsunuz ve de devamlı gelişmeye açık bir sentezi 
grup olarak yaratıyorsunuz. Birlikte çalıştığınız grup bu süreci 
sahipleniyor. Ayrıca, bir önemli nokta da var bu sahiplenmede, 
benimsemede. Yani siz başkanlığı ya da editörlüğü bıraktıktan 
sonra sahipleniyor değil. Daha önce sahipleniyor, yani en baştan, 
daha kuruluş aşamasında bir sahiplenme yaratılıyor.

Başka bir açıdan, “Ben bunu öneren ve yönetecek olan liderim ama 
hep beraber bir şey yapalım herkesin aradığı ortak paydayı bulmaya 
çalışalım. Benim bu konuda bazı düşüncelerim var, bakalım sizler 
ne diyeceksiniz” diyorsunuz. Yani “ben Orhan Öztürk, bunu 
istiyorum, sizler için en iyisi bu ve bu behemehal gerçekleşecektir” 
demiyorsunuz. 

Bu ikinci yaklaşım, Atatürk’e yapılan büyük haksızlıklardan biri olan, 
basitleştirilmiş, karikatürize edilmiş Kemalist bir model. “En büyük 
lider ülkeyi kurtardı” modeli. Oysa Kemalizm’i, ya da herhangi bir 
ilerlemeci siyasi hareketi incelediğinizde, temelde başarılı liderin 
alt-güçler/akımlar arasında bir anlaşma yaratma ustası olduğunu 
görürüz. Bu Türkiye’nin kuruluşunda da böyledir. Ya da Büyük 
Britanya’nın veyahut Suudi Arabistan’ın kuruluşunda da. Ve hatta 
en despotik gibi görünen Cengiz’in Moğol imparatorluğunda da. Bu 
öncü liderler zamanlarının çok büyük kısmını, çeşitli akımları temsil 
eden insanlar ile fikir alışverişi içinde, ikna çabaları ile geçirirler. 
Hayli yorucu ve bıktırıcı, iğne ile kuyu kazmak gibi bir iştir ve çok 
kişi bu nedenle uğraşmak istemez. 

Temel olarak bir entegrasyona çağrı bu. Identity/kimlik sonuçta 
bir entegrasyon çabası, anneden babadan, önemli kişilerden, 
toplumdan gelen pek çok değişik örüntülerin birbiri ile barışma ve 
karışma çabası, bir araya gelip yeni bir kimlik yaratma çabası. Bazen 

bunlar birbirine karışamayacak, zeytinyağı ve su gibi yapılar, o zaman 
çelişki olarak içimizde yaşıyor. Bazen de iki birbirine karışabilecek 
sıvı gibi ortaya yeni bir madde, bir sentez çıkarabiliyorlar. 

Bu Türkiye insanının belki de merkezi sorunu ve siz psikiyatrist, 
psikiyatri eğitimi, meslek ve bilim dalı olarak psikiyatri alanında 
çok çeşitli açılardan bu mesleki kimlik tanımına yönelik sorular 
sormuş ve yanıtlar önermişiniz. Neler geçmişten ve dışarıdan 
alınabilir, alınanlardan neler kaçınılması mümkün olmayan 
paradokslar, çelişkiler olarak bir arada yaşayabilir, neler birbirine 
karışarak yeni sentezler yaratabilir. Bu şekilde, dernek, dergi ve 
kitapta somut ifadelerini bulan ortak bir psikiyatri ve psikiyatrist 
kimliği gelişmesinin yolunu açan çalışmalara öncülük etmişiniz, zira 
entegrasyon, sonuçta ortak çalışabilme, herkesin farkında olduğu 
ve sahiplendiği eserler ve kimlikler çıkarabilme ile ilgili.

Grup çalışması ile bu yeni oluşumun, ortaya çıkan örgütün ya da 
derginin, kitabın genç nesil tarafından sahiplenmesi çok önemli 
süreçler ve toplumun başka alanındaki akademik, mesleki ve 
hatta makro siyaset anlamında politik örgütlenmesi ile ilgili ilginç 
modeller sunuyor öncülük ettiğiniz mikro politik süreçler. 

Bu mikro denemeden topluma genelleme yapalım. Örneğin 
politik bir örgüt kurduğunuzu düşünelim ve seçimle iktidara 
talip olduğunuzu varsayalım. Siz örgütünüzü, misyonunuzu daha 
iktidara taşırken, baştan itibaren büyük bir örgüt üyesi kitlenin 
bunları sahiplenmesi var. Tabii ki doğal liderler, editörler çıkıyor ama 
bunlar bir kesintisizlik içinde, daha öncekini değersizleştirmeden 
ya da yüceltmeden bir devam ettirebilme yeteneğine haizler. 
Eleştirilebilecek yönleri olması bir yana, sürekliliği koruyabilmesi 
açısından İngiliz monarşisi mesela böyledir. “King is dead, long 
live the king.” Beri yanda, üyeler kimisi daha az, kimisi daha çok 
sahipleniyor. Bir ortak iktidar örgütlenmesi anlayışı var.

Bunlar toplum düzeyinde Eriksonian çalışmalar bir bakıma. Yeni 
yetmelikteki “Kimlik veya karmaşa” (Identity versus role confusion) 
örüntülerini çok andırıyor.

Burada bir parantez açayım: Hocam, Erikson, sizin hocanız dünyada 
çok önemli bir düşünür olmaya başladı gene. 

OÖ. Öyle mi? 

SK. Erikson sosyal bilimlerde ve psikanalizde identity/kimlik 
sorunları üzerine araştırma yapıldığı ve yazı yazıldığı zaman ana 
kaynaklardan biri oldu, aradan onca sene geçmesine rağmen. 
Ben şimdi onlarla çok ilgileniyorum çünkü düşünüyorum ve 
yazıyorum o konularda. Amerika’nın, belki de dünyanın en etkin 
psikanalistlerinden Kernberg’e bakıyorsunuz, düşüncelerinin temeli 
olan dört kişinin ismini sayıyor ve Erikson bunlardan biri.

 

Ben de diyorum ki, şaka yollu, kendimi tanıtırken, “Erikson ’un fikri 
torunuyum. Yani Hocam Orhan Öztürk onun fikri oğlu idi, ben de 
Orhan Bey’in fikri oğlu gibiyim. 
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Erikson’un önemi şurada. Sizin hocalarınızdan çoğunun katkıları artık 
teoriye sindirildi ve adlarına atıf pek çıkmıyor, genel, kabul gören 
bilgi oldular. Ama Erikson yeniden yükselmeye başladı zira “kimlik” 
sorunu yeniden teorik önem kazanmaya başladı psikanalizde ve 
sosyal bilimlerde. Kimliğin çeşitli açılardan tanımlamaları, gelişimi, 
merkezi güdüleyici önemi yeniden inceleniyor. En önemlisi de belki 
“kimlik” in nasıl “öteki” ile bir diyalektik ilişki içinde tanımlandığı 
fark edildi klinik deneyimlerde ve toplumsal deneyimlerde. Özellikle 
sosyal bilimlerde direkt atıflar var, kimlik ile ilgili konularda. 
Türkiye’de bireysel ve toplumsal kimlik arayışları buna çok güzel 
güncel örnekler teşkil ediyor. Benim bu konuda bir dizi makalem 
yayınlandı Türkçe olarak son bir iki yılda.

Erikson ‘un kişisel yeri ile ilgili bu parantezi kapatıp, son olarak 
şunun altını çizmek isterim. Bence sizin Orhan Öztürk olarak, bu 
Eriksoncu denebilecek uzun ve verimli mesleki mücadelelerinizden 
çıkabilecek en önemli derslerden biri de bunu “entegre olan bir 
kimlik nasıl olur” diye pedagojik olarak öğretilmesi gereken bir soru 
olmaktan çıkarıp, ancak yaratıcı eylem ve buna eşlik eden yaratıcı 
düşünce içinde öğrenilebileceğini göstermeniz. Bir psikiyatri ekolü 
yaratma, herkesin yayın yapabileceği uluslararası kalitede bir dergi 
çıkarma, alanında başvuru özelliği olan bir temel psikiyatri kitabı 
çıkarma, bütün psikiyatristleri kapsayacak ulusal bir meslek örgütü 
kurma gibi “yaratı sürecinde, aksiyon içinde” yapmaya öncülük 
etmeniz ve bu konudaki öğretmenliğiniz. Dikkatli bir gözden 
kaçamayacak, “Köy Enstitüleri” deneyimine benzeyen yönleri de 
var bu yaklaşımın. En kalıcı öğrenme de bu tarz, yaparak düşünme 
ve öğrenme olmuyor mu zaten.

Nazım’ın dediği ne kadar da doğru:

“O, topraktan öğrenip 

kitapsız bilendir”

Sanırım Babanız uzun ve verimli hayatınızda başarılı bir öğretmen 
olduğunuza memnun, gururla bakardı Hocam. 

Çok Teşekkürler.
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